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دیــروز همزمان بــا ســومین دور 
مذاکرات حساس ایران و آمریکا، صدا و 
تصاویر انفجار مهیب بندر شهید رجایی، 
کشــور را تکان داد. در حالی که در ابتدا 
تصور می شد این انفجار به پالایشگاه ها 
و مخازن ســوخت مرتبط باشد، شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
این موضوع را رد کرد. خیلی زود تصاویر 
و ویدیوهای متعدد نشــان  داد که مرکز 

حادثه اسکله بندر رجایی بوده است.
گمرک ایران اعلام کرده که انفجار در 
محوطه کانتینری رخ داده و احتمالاً به 
دپوی کالاهای خطرناک یا مواد شیمیایی 
مربوط اســت، اما نوع دقیق مواد هنوز 

مشخص نشده است.
تا لحظــه تنظیم این خبــر، با وجود 
حضور تیم های امدادی و نیروهای امنیتی 
در محل و تحقیقات جهت مشخص شدن 
ابعاد این حادثه هنوز نتیجه ای اعلام نشده 
است. حتی پنج کشته و ۵16 مجروح برجا 
مانده از این حادثه هم به نظر بسیاری از 
صاحبنظران عدد نهایی هزینه های جانی 
نیست و در روزهای آتی باید منتظر تغییر 

و افزایش آن بود.

گمانه زنی های در خصوص 
شمایل انفجار 

انفجار دیروز در بندر شــهید رجایی 
بندرعباس چنان مهیــب بود که همان 
تصاویر اولیه نشــان می داد خســارات 
گســترده ای به بــار آورده و صدها نفر 
را مصدوم کرده اســت. اما شــدت و ابر 
قارچی  شکل و رنگ خاص دود آن خیلی 
زود توجه ها را به خود جلــب کرد؛ دود 
غلیظ با رنگ های نارنجــی و تیره از نظر 
کارشناسان ســرنخ های مهمی درباره 
ترکیبات شــیمیایی دخیــل در انفجار 

دیروز بود.
انفجار مشابهی با همین مشخصات 
رنگ دود، در سال 2020 بیروت را لرزاند 
و به ســرخط خبرها تبدیل شد. در آن 
انفجار مشخص شد که عامل بروز چنین 
حادثه مهیبی احتــراق مقادیر زیادی 

نیترات آمونیوم بوده است.
احتراقی که گفته می شــد اسرائیل 
عامــل آن بود و بنا داشــت مــواد اولیه 

تسلیحات حزب الله را از میان بردارد. 
در این میانه و در حالی که اســرائیل 
در کنــار گروه های تنــدروی داخلی، 
روند مذاکرات را تاییــد نمی کنند، این 
حادثه از منظر بســیاری نشانه مثبتی 
نیست. هر چند ارتش اسرائیل هرگونه 
دخالت در انفجار بندرعباس را تکذیب 
و مقامات رســمی، از جمله مدیر روابط 
عمومی شرکت بناگستر و گزارش های 
 صداوســیما عمــدی بــودن آن را 

رد کردند.
خبرنــگار صداوســیما در گزارش 

خود گفت که »انفجار ناشــی از مخزن 
آمونیاک نبوده اســت. انفجار ناشــی 
از یک کانتینــر بــوده «. هرچند هنوز 
 مشخص نیست درون کانتینر چه چیزی 

بوده است.

اما خبر آنلاین در تحلیل دود ناشی از 
انفجار دیروز در گزارشی نوشت: »رنگ 
نارنجی دود، که در برخی تصاویر انفجار 
دیده شده، می تواند به حضور ترکیبات 
نیتروژن دار یا مواد صنعتی مانند رنگ ها 
و رزین ها مربوط باشد. نیترات آمونیوم، 
ماده ای که در انفجار بیروت دود نارنجی 
تولید کرد، به دلیل تشکیل اکسیدهای 
نیتروژن در دمای بالا چنین رنگی ایجاد 

می کند«.
با این حال، دود تیره و غلیظ گزارش  
شده نیز احتمال سوختن پلاستیک ها، 
محصولات پتروشــیمی، یا دیگر مواد 
قابل اشتعال موجود در کانتینرها را تقویت 
می کند. وجود دود تیره می تواند نتیجه 
احتراق ناقص در محیطی با اکســیژن 
محدود باشــد، که در آتش سوزی های 

صنعتی رایج است.

 ورود دولت و کمیسیون امنیت ملی 
به ماجرای انفجار بندرعباس

دیروز دقایقی پس از ماجرای انفجار، 
رئیس جمهور،  اســکندر مومنی، وزیر 
کشور را مسئول بررسی ابعاد حادثه بندر 

شهید رجایی کرد.
در متن پیام مســعود پزشــکیان در 
شبکه اجتماعی ایکس آمده است: »ضمن 
ابراز تاســف عمیق و هم دردی با حادثه 
دیدگان در اســتان هرمزگان، دســتور 
بررســی وضعیت و علل حادثه را صادر 

کردم«.
مومنی دیروز بلافاصلــه پس از این 
دســتور به عنوان نماینــده ویژه جهت 
بررســی دقیق ابعــاد ســانحه، ایجاد 
هماهنگی هــای لازم و رســیدگی به 

وضعیت مصدومان به منطقه اعزام شد.
از ســوی دیگــر دیروز ســخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس با اشاره به حادثه انفجار در بندر 
شهید رجایی اســتان هرمزگان از ورود 
این کمیســیون به ماجرای حادثه ظهر 

دیروز خبر داد.
ابراهیم رضایی دربــاره حادثه بندر 
شــهیدرجایی گفت: »براساس آخرین 
اخبار شــرایط محل انفجــار در کنترل 
نیرو های امدادی و امنیتی است و در حال 
حاضر مهمترین وظیفه ما رسیدگی به 
وضعیت مصدومان و حادثه دیدگان این 

انفجار است«.
به گزارش ایلنا، سخنگوی کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
با بیــان اینکه برخی رســانه ها در حال 
مشابهت سازی این انفجار با انفجار بندر 
بیروت هستند و فرضیه تروریستی بودن 

این حادثه مطرح شده است، گفت: »همه 
اینها گمانه زنی های رسانه ای است و هنوز 
گروه های ارزیاب و کارشناســان ایمنی 
و امنیتی گزارش اولیه ای که ناشــی از 
انفجار حاصل از مواد شیمیایی یا عملیات 
تروریستی یا موضوع دیگری باشد را ارائه 

نکرده اند«.
نماینده مردم دشتستان با بیان اینکه 
در حال حاضر کشور به آرامش و پرهیز از 
هرگونه ایجاد نگرانی در مردم نیاز دارد 
گفت: کمیسیون امنیت ملی مجلس برای 
حادثه دیروز جلسه ویژه خواهد داشت و 
در صورت نیاز هیاتی از سوی مجلس به 

بندر شهید رجایی اعزام خواهند شد.
همچنین در پی وقوع انفجار در بندر 
شهید رجایی، دادســتانی کل کشور در 
اطلاعیه ای از فعالان مجازی و رسانه های 
کشور خواست از پرداختن به موضوعاتی 
که امنیــت روانی جامعــه را مخدوش 

می کند، پرهیز کنند.

 بسیج نیروهای امدادی 
در بندرعباس

اما در کنار رایزنی ها در خصوص علت 
این حادثه، ابعاد فاجعه آمیز آن چنان بود 
که دیروز نیروهای امدادی و اورژانســی 
برای رســیدگی به اوضاع بندر شــهید 

رجایی بسیج شدند.
رئیس جمعیت هلال احمر گفت: »در 
پی وقوع انفجار چند کانتینر در اســکله 
شهید رجایی و آتش سوزی که به وقوع 
پیوســت، پنج فروند بالگرد هلال احمر 
برای کمک به اطفــای حریق هوایی به 

بندرعباس اعزام شد«.
پیرحسین کولیوند افزود: »در ساعات 
اولیه وقوع حادثه، ۴ تیم عملیاتی واکنش 
ســریع هلال  احمر اعزام شــده بودند و 
در حال حاضــر 20 تیم عملیاتی امداد و 
نجات و آمبولانس های هلال احمر برای 
امدادرسانی به مصدومین حادثه در محل 

انفجار حضور دارند«.
 از سوی دیگر 20 تیم عملیاتی امداد و 
نجات و آمبولانس های هلال احمر برای 
امدادرسانی به مصدومان در محل حضور 

پیدا کردند.
به گفته بابک یکتاپرست، سخنگوی 
اورژانس کشــور از 616 مصــدوم این 
حادثــه؛ 60 مصــدوم به بیمارســتان 
شــهید محمــدی، ۴۵ مصــدوم بــه 
بیمارستان سیدالشهدا، 16 مصدوم به 
خاتم الانبیا، 120 مصدوم به بیمارستان 
صاحب الزمان و ۴0 مصدوم به بیمارستان 

خلیج فارس منتقل شده اند.

سخنگوی اورژانس تأکید کرد: »۹0 
تخــت در مراکز درمانی شــیراز تخلیه 
و آمــاده پذیرش مصدومیــن احتمالی 

است«.
یکتاپرســت درخصــوص تعــداد 
آمبولانس های اعزام شــده توضیح داد: 
»تعــداد آمبولانس ها به 1۵ دســتگاه 
افزایش پیدا کرد و ۴ دســتگاه اتوبوس 

آمبولانس از لارستان، هرمزگان و فارس 
اعزام شده است«.

همچنین علیرضا رئیســی، معاون 
درمان وزارت بهداشت درمان و آموزش 
پزشــکی از آماده باش برخــی از مراکز 
درمانی پایتخت و شــهرهای دیگر برای 
پذیرش مصدومان حادثه اسکله شهید 

رجایی خبر داد.
اما با افزایش شــمار مجروحان و نیاز 
به خدمات فوری درمانــی نیاز به خون 
در بیمارستان های بندرعباس افزایش 
یافت و اطلاعیه هــای مبنی بر همکاری 

شهروندان به صورت فوری منتشر شد.
گزارش ها حکایت از آن داشــت که 
تعداد زیادی از مــردم بندرعباس برای 
اهدای خون پا پیش گذاشــتند و حتی 
خون از اســتان های گیلان، تهران، یزد، 
همدان، کرمان، خراســان شــمالی و 

اصفهان به بندر عباس ارسال شد.

 خسارت سنگین انفجار 
در بندر شهید رجایی

آخرین گزارش ها حکایت از آن دارد 
که هرچند نیروهای امــدادی و امنیتی 
و واکنش سریع در محل انفجار در  بندر 
شــهید رجایی تلاش دارند تا اوضاع را 
کنترل کنند، اما هنوز بندر شهید رجایی 

در وضعیت آشفته ای به سر می برد.
موج این انفجار به حدی بوده که اکثر 
ســاختمان های این بندر را با خسارت 
بسیار شدید مواجه کرده و تمام خودروها 
خسارت دیده اند و به نوعی مچاله شده اند 
و یک ساختمان کاملا فروریخته است. 
حتی در عکس های ماهواره ای دود ناشی 

از این انفجار پیداست.
اینکه چه تعدادی از کارکنان در زمان 
حادثه در محل انفجار بوده اند مشخص 
نیست اما طبق گفته تعدادی از کارکنان 
بندر، احتمالا افراد بسیاری در این حادثه 

مجروح یا حتی جان باخته اند.
آنچه در این بندر اکنون قابل مشاهده 
است وضعیت بحرانی بعد از انفجار است 
که همه در تلاشند که این وضعیت سا مان 
 یابد اما چون موج انفجار شدید بوده هنوز 
بســیاری از کارکنان این بندر در شوک 

هستند.
در حالی که دود ناشی از این انفجار و 
آتش سوزی هنوز آسمان جنوب ایران را 
تیره کرده اســت، برخی نگران وضعیت 
کالاهای اساســی که در این بندر وجود 
دارد هستند و معتقدند تبعات این انفجار 
در روزهای آینده حتی خود را در سفره 

مردم نیز نشان می دهد.

به درخواست مغازه های کتابفروشی؛
»دستفروشان کتاب خیابان انقلاب« 

جمع آوری می شوند
نایب رئیس شورای شهر 
تهــران دربــاره جمع آوری 
دستفروشان کتاب خیابان 
انقلاب گفت: کسانی که مغازه 
کتاب فروشی دارند، شکایت و 
اعتراض می کنند و می گویند 
ما کار فرهنگی می کنیم، اگر بنا به این وضع باشد بهتر است ما 
نیز مغازه مان را بفروشیم و کنار خیابان بساط کنیم. به گزارش 
ایلنا، پرویز سروری اظهار داشــت: مغازه داران می گویند ما به 
دولت عوارض و مالیات می دهیم تا دولت نیز برای ما امکاناتی 
را فراهم کند، نه تنها امکاناتی فراهم نشده، بلکه عده ای بدون 
هیچ کدام از ایــن پرداختی ها، به راحتی تمام مشــتریان ما را 
جذب می کنند و هیچ کنترلی هم نمی توان بر آنان اعمال کرد. 
وی افزود: به خاطر همین بنا داریم بازارچه ای برای آنان ایجاد 
کنیم؛ مانند همان کاری که در مورد بازارچه اطراف تئاتر شهر 
کردیم،  سروری در پاسخ به این سؤال که آیا دستفروشان باید 
هزینه ای برای استقرار در آن مکان بپردازند؟ گفت: این هزینه 
قابل قیاس با هزینه های یک مغازه نیست. مبلغ بسیار محدودی 
است و بیشتر هزینه امکاناتی است که برایشان فراهم می شود.  
به گفته او این کتابفروشان همین که مجوز قانونی می گیرند، 
به طور طبیعی باید در چارچــوب قانون عمل کنند. اما نظارت 
 بر محتوای کتاب ها با شهرداری نیســت و وزارت ارشاد آن را 

اعمال خواهد کرد. 
    

بازگشت سرخک به ایران 
پس از دو سال از اعلام ریشه کنی!

حالا در دومین سالگرد 
تایید حذف سرخک در ایران، 
خبر ابتلای چند کودک در 
شهر یزد منتشر شده؛ خبری 
که همه را نگران کرده است. 
ســرخک نوعــی عفونت 
سیستم تنفسی است که به شدت واگیردار است و حدود ۹0 
درصد افرادی که علیه این بیماری واکسینه نشده اند، اگر با بیمار 
مبتلا به سرخک در تماس نزدیک باشند، می توانند این بیماری 
را از فرد مبتلا بگیرند. موضوعی که قریب به اتفاق متخصصین 
حوزه سلامت هم آن را تائید می کند و از واکسیناسیون ناقص 
کشورهای همسایه به عنوان اصلی ترین علت شیوع سرخک 
در آن کشورها و رسیدنش به کشور ما می گویند. خوب است 
بدانید که واکسیناســیون کودکان علیه بیماری سرخک، 
در سنین 12 و 1۸ ماهگی در مراکز خدمات جامع سلامت، 
پایگاه های ســلامت و خانه های بهداشــت انجام می شود؛ 
اقدامی که یکی از بهترین و موثرترین روش های بهداشتی در 

پیشگیری از بیماری سرخک به شمار می رود.
    

قیمت جدید بلیت مترو اعلام شد
در سال 1۴0۴، نرخ بلیت 
مترو با تغییراتی همراه بوده 
است و شــامل انواع مختلف 
بلیت و روش های پرداخت 
می شود. این نرخ ها با توجه 
به نوع ســفر و روش خرید، 
متفاوت هستند. به گزارش مهر، بر اساس اعلام شرکت بهره 
برداری مترو شــهر تهران، قیمت بلیت مترو در سال 1۴0۴ 
به شرح زیر است: تک سفره داخل شــهری )فروش نقدی(: 
۷0,000 ریال-  تک ســفره حومه )خــط ۵( فروش نقدی: 
۸0,000 ریال- تک ســفره ایستگاه های هشــتگرد و پرند 
)فروش نقدی(: 1۸0,000 ریال- تک سفره داخل شهری با 
کارت بانکی: ۵۸,۳۴0 ریال- تک سفره حومه )خط ۵( با کارت 
بانکی: ۷1,6۳0 ریال- تک ســفره هشــتگرد و پرند با کارت 
بانکی: 160,۴10 ریال. برای استفاده از کارت اعتباری )داخل 
شهری( در ناحیه یک تا دو کیلومتر، مبلغ اولیه ۴1,2۵0 ریال 
تعیین شده است و به ازای هر کیلومتر اضافی، 260 ریال به مبلغ 
بلیت افزوده می شود. خریداران بلیت از طریق سایت شهرزاد 
می توانند از 10 درصد تخفیف بهره مند شــوند. همچنین، 
دارندگان کارت خام موظف به پرداخت 200 هزار ریال هستند.

    
ذخایر خونی تهران در حال افزایش است

مدیرکل انتقــال خون 
اســتان تهران با بیان اینکه 
ذخایر خونی در حال افزایش 
است و نگرانی های سازمان 
انتقــال خــون در ارتباط با 
میزان ذخایر خون برطرف 
شده، گفت: با توجه به اینکه خون هیچ  جایگزینی ندارد و برای 
حیات انسان  ضروری است، از شهروندان تهرانی می خواهم 
برای اهدای خون مراجعه کنند و مانند همیشه یاری گر سازمان 
انتقال خون باشند. به گزارش ایسنا، سید منتظر شبر اظهار کرد: 
در حال حاضر، میان اهدای خون و توزیع واحد خون در مراکز 
درمانی تعادل برقرار اســت؛ به نحوی که روزانه 1۵00 واحد 
خون در پایگاه های انتقال خون اهدا می شود و به همین میزان 
در مراکز درمانی توزیع می شود. ذخایر خونی در حال افزایش 
است و نگرانی ها سازمان انتقال خون در ارتباط با میزان ذخایر 

خون برطرف شده است. 
    

مسئول ذی ربط در شهرداری خبر داد؛
فراخوان جذب سرمایه گذاران 

تفکیک پسماند؛ به زودی
مدیرعامــل ســازمان 
مدیریت پسماند شهرداری 
تهران با اشــاره بــه امکان 
ســرمایه گذاری در حــوزه 
تفکیک پسماند در پایتخت، 
گفت: شرایطی را می خواهیم 
فراهم کنیم تا سرمایه گذاران تفکیک پسماند خودشان بیایند 
و در زمین در حال بهره برداری در مجتمع آرادکوه سوله احداث 
کنند. به گزارش ایسنا، محســن قضاتلو اظهار کرد: احداث 
شــهرک بازیافت در مجتمع بازیافت یکی از پروژه های مهم 
است که در حال انجام است. همچنین ساماندهی فعالان مجاز 
و غیرمجاز در حوزه تفکیک پســماند را در مناطق باقرشهر، 
کهریزک و منطقــه 1۹ را در دســتور کار و پیگیری داریم و 
در مجموعه آرادکوه هم زمینی آماده کردیم تا کســانی که 

می خواهند، در این حوزه سرمایه گذاری کنند.

شمار مجروحان و فوتی های انفجار گسترده  بندر شهید رجایی رو به فزونی است؛از گوشه و کنار

زمین و آسمان جنوب بار دیگر در ویرانی و دود
سعیده علیپور

عضو هیأت علمی دانشگاه تهران هشدار داد که دریاچه خزر 
با انتقال منابع آبی تغذیه کننده آن به تهــران در میان مدت به 

سرنوشت ارومیه دچار خواهد شد.
به گزارش ایلنا، مهدی اسمعیلی بیدهندی اظهار کرد: وقتی 
صحبت از عملی بودن یا قابلیت تحقق یک پروژه می کنیم باید 
جنبه های مختلف فنی، اقتصادی، حقوقی، قانونی و اجتماعی را 
مد نظر قرار دهیم و اگر قرار است که رویکرد ما مبتنی بر توسعه 
پایدار ترسیم شود، باید میزان اثرگذاری بر محیط زیست را هم 
مد نظر داشته باشیم. اگر بخواهیم از لحاظ فنی به این پروژه نگاه 
کنیم، قابل اجرا و پیاده سازی است. چرا که دانش و فناوری انتقال 
آب را از دریای عمان به تهران داریم. کما اینکه اکنون آب را شیرین 
می کنیم و به یزد و کرمان می بریم و برنامه داریم که این آب را به 

خراسان و نواحی دیگر نیز ببریم.
وی ادامــه داد: اما از جنبه اقتصادی مســئله این اســت که 
چه میزان هزینه بر متولیان امر تحمیل خواهد شــد؟ مطمئناً 
شیرین سازی آب، هزینه قابل توجهی را به خود اختصاص می دهد 
و انتقال آن به فواصل دور مثل تهران هزینه ای بسیار بسیار گزاف 

می طلبد. اگر بنا اســت که این انتقال با هدف تأمین آب شــرب 
صورت بگیرد بار مالی بسیار زیادی را بر دوش مصرف کنندگان 
خواهد گذاشت. در نتیجه از جنبه اقتصادی با چالشی مهم روبه رو 
می شویم؛ هم در تأمین بودجه برای اجرای چنین پروژه ای و هم 
کســب درآمد از محل فروش چنین آبی به مصرف کنندگان که 

عمدتاً شهروندان خواهند بود.
اسمعیلی بیدهندی افزود: اگر بخواهیم عملی بودن این پروژه را 
از جنبه قوانین و مقررات بررسی کنیم باید به این نکته توجه داشته 
باشیم که متأسفانه انتقال آب بین حوضه ای، علی رغم تأکیدهایی 
که در طول سالیان گذشته شده و کارشناسان و صاحب نظران 
مکرراً نسبت به این مسئله هشدار داده اند، در حال اتفاق افتادن 

است و توجیهات مختلفی هم برای آن ذکر می شود. 
وی خاطرنشان کرد: می توانم به جرأت بگویم که منع قانونی 
خاصی برای انتقال آب بین حوضه ای نمی بینیم؛ یعنی در عمل 
افراد حقوقی تلاش می کنند که این طرح هــای انتقال تعریف 
و تصویب شــوند و به فاز اجرا بروند. چون بخش عمده ای از این 
اشخاص حقوقی -که به دنبال اجرای چنین طرح های هستند- 

خود در قامت پیمانکاران اجرای این پروژه ها ظاهر می شــوند و 
منافعشان در اجرایی شدن چنین پروژه هایی است.

مدیر گروه محیط زیست پردیس البرز دانشگاه تهران تصریح 
کــرد: از جنبه محیط زیســتی باید به این نکتــه توجه کرد که 
حوضه های آبریز مختلف، منابع آب مختلفــی را در درون خود 
دارند و انتقال آب از یک حوضه آبریز بــه حوضه آبریز دیگر، آن 
هم در چنین فاصله ای تبعات زیســت محیطی قابل توجهی را 
به همراه خواهد داشــت؛ هم در حوضه مبدأ، به خاطر برداشت 
حجم عظیمی از منابع آب و هم به دلیل تولید حجم قابل توجهی 
از پساب در فرایند شیرین سازی شــاهد آثار سوء خواهیم بود و 
هم در حوضه مقصد به واســطه تأمین آب از یک حوضه دیگر، 
الگوهای مصرف و نگرش مصرف پایدار در حوزه محیط زیست 
شهری و جوامع انســانی تحت تأثیر قرار خواهد گرفت؛ یعنی به 
جای اینکه به سمت الگوی صرفه جویی و اصلاح الگوی مصرف 
 پیش برویم، در همان رویکردهای مصرف گرای غلط گذشته باقی 

خواهد ماند.
وی بیان کرد: از سمت دیگر، از بعُد اجتماعی هم این انتقال آب 
چالش های زیادی را با خود به همراه خواهد داشت. چون عمدتاً 
حوضه هایی که قصد داریم از آن ها آب را شــیرین کنیم و به یک 
حوضه آبریز دیگر انتقال دهیم -که در طی سالیان اخیر عمدتاً 
جنوب کشور اســت- از نظر اجتماعی و رشدیافتگی اقتصادی، 
کم برخوردار هســتند و این خود می تواند تعارضات اجتماعی 
عدیده ای را ایجاد کند. مثل تعارضاتی که بین اســتان اصفهان 
و اســتان یزد در حال رخ دادن اســت و این چنین می توانیم بر 

شکاف های اجتماعی در درون کشور اضافه کنیم.
به گفته او، در مجموع، کارشناســان و صاحب نظران توصیه 
می کنند که حتی الامکان از انتقال آب بین حوضه ای جلوگیری 

به عمل آید.

نگاه به ابعاد زیست محیطی شیرین سازی آب، 
ساده انگارانه است

عضو هیأت علمی دانشکده محیط زیســت دانشگاه تهران 
در پاســخ به این پرســش که آیا شیرین ســازی آب خطری را 
متوجه گونه های دریازی جنوب کشــور می کند؟ تأکید کرد: 
مطمئناً این گونه خواهد بود. زمانی که پــروژه انتقال آب خلیج 
فارس به فلات مرکزی ایران کلیــد می خورد در گزارش ارزیابی 
زیست محیطی این پروژه با یک شبیه سازی تنها گفته بودند که 
تا فلان شعاع این مقدار بر میزان گرما و یا شوری آب اضافه خواهد 
شد و این میزان هم عدد قابل توجهی نیست. اتفاقاً با یکی از مدیران 
پروژه صحبت می کردم و پیگیر آثار سوء تخلیه این پساب بودم. 

ایشان می گفتند که ایرادی ندارد؛ حتی اگر شوری و درجه حرارت 
در آن نقطه از دریا افزایش یابد، گونه های آبِ شور دوست تر، به این 
منطقه نزدیک می شوند و در اینجا زیست می کنند و گونه هایی که 
متاثر از شوری آب قرار خواهند گرفت از این منطقه به ناحیه ای 
دیگر کوچ می کنند. یعنی گویا نگاه آن ها به پروژه، نگاهی بسیار 

ساده انگارانه است.
او گفت: اکوسیســتم های دریایی اکوسیســتم های بسیار 
حساسی هســتند. چه گیاهان و چه جانوران آبزی ساکن یک 
منطقه، در طول میلیون ها سال با شرایط تطابق پیدا کرده اند و 
خاص آن منطقه رشد و نمو پیدا می کنند. به همین دلیل است 
که نمی توان در تمامی نواری ســاحلی کشور جنگل های حرّاء و 
یا آب ســنگ های مرجانی را دید. به این دلیل که آب سنگ های 
مرجانی، جنگل های حراء و هر گونه دیگری از جانوران و یا گیاهان 
اکوسیستم آبی، تحت شرایطی ویژه در نقاطی خاص رشد و نمو 
و زندگی می کنند. وقتی زیستگاه این ها تحت تاثیر قرار بگیرد و 
تخریب شود دیگر قابلیت بازتولید آن ها در نواحی دیگر به مانند 
شرایط طبیعی اول خودشــان وجود ندارد و این متاسفانه مورد 

بی توجهی قرار می گیرد.
وی اضافه کرد: حال حجم عظیم پســاب هایی که حاصل از 
شیرین سازی است را در نظر بگیرید. راندمان فرایند شیرین سازی 
شاید چیزی در حدود ۳0 درصد باشــد؛ یعنی به ازای یک لیتر 
آبی که از دریا می گیرند، 2۵0 الی ۳00 میلی لیتر آب شــیرین 
استحصال می کنند و مابقی آن را به صورت پسابی شور و گرم، به 
محیط پذیرنده می ریزند. با توجه به اینکه جریان حرکت آب در 
خلیج فارس و دریای عمان در ناحیه شمالی از سمت شرق به غرب 
است، خواهیم دید هرگونه تخلیه پســاب ها در نواحی ساحلی 

کشور، متعاقباً آثار سوء خود را به کشور خودمان وارد می کند.
عضو هیأت علمی دانشگاه تهران گفت:  از میزان آب ورودی 
به خزر به طور معناداری کاســته شده است. پیش بینی ها نشان 
می دهد که ســطح دریاچه خزر رفته رفته در حال تحلیل رفتن 
است و شاید در میان مدت، با سرنوشتی که اکنون دریاچه ارومیه 

با آن روبه رو است، روبه رو شود.
اسمعیلی بیدهندی در تشریح تأثیر شیرین سازی بر کسب و 
کار مردم ناحیه توضیح داد: صنعت صیادی چه در مقیاس بومی 
و محلی و چه در مقیاس صنعتی، کاملًا متأثر از شــرایط زیستِ 
گونه های مختلف آبزی اســت. شرایط زیســت این گونه ها نیز 
متاثر از تخلیه پساب های شور و گرم آب شیرین کن ها، به شدت 
دچار تغییر خواهد شد. در واقع، فعالیت های صیادی به مرور در 
میان مدت و بلندمدت تحت تاثیر قرار می گیرد و صیادان نخواهند 

توانست به میزان قبل صید کنند.

عضو هیأت علمی دانشگاه تهران هشدار داد؛

انتقال آب خزر، تکرار فاجعه ارومیه!

گزارش

گمرک ایران اعلام کرده که 
انفجار در محوطه کانتینری 

رخ داده و احتمالاً به دپوی 
کالاهای خطرناک یا مواد 

شیمیایی مربوط است، اما 
نوع دقیق مواد هنوز مشخص 

نشده است

 خبرنگار صداوسیما در 
گزارش خود گفت که »انفجار 

ناشی از مخزن آمونیاک نبوده 
و از یک کانتینر نشأت گرفته 

است«. هرچند هنوز مشخص 
نیست درون کانتینر چه 

ماده ای بوده است
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